
 

Moció de la Federació d'Associacions Veinals de 

Sabadell sobre el model de pediatria de la Conselleria 

de Salut de la Generalitat per al 2024  

A la Il·lustríssima Sra. Alcaldessa de l'Ajuntament de Sabadell 

1r. En les últimes dècades hem vist en l'Atenció Primària i Comunitària una progressiva 

pèrdua de la qualitat i de funcions per la falta de professionals i pel deteriorament 

continuat al qual està sotmesa. 

2n. Hi ha evidència científica que l' Atenció Primària i Comunitària és una peça clau en 

la millora del benestar i dels nivells de salut, la disminució de la mortalitat de la població, 

aporta més qualitat i proximitat als usuaris i amb una adequada capacitat resolutiva 

contribueix a la sostenibilitat del sistema públic de salut i de l' equitat social. 

3r. Sabem que l'atenció per part de professionals experts en l'atenció dels menors de 

14 anys comporta substancials beneficis per al sistema sanitari i per als propis i propis 

pacients, com és la millora del diagnòstic precoç, el millor control de les patologies 

cròniques i la disminució de realització de proves complementàries i de prescripció de 

fàrmacs que són innecessaris. 

4t. També sabem que l'atenció sanitària de l'infant durant el seu desenvolupament físic 

i intel·lectual té una part assistencial que s'ha de veure complementada pel coneixement 

del seu entorn familiar i comunitari (seguiment personal i familiar), que només una bona 

proximitat i accessibilitat pot garantir. Un abordatge precoç sanitari i social és una de les 

claus de l'èxit de les intervencions. 

5è. En conseqüència, és indubtable que mantenir el servei de pediatria als Centres 

d'Atenció Primària permet fer el correcte seguiment longitudinal i la continuïtat 

assistencial de l'infant i del seu entorn familiar cuidador perquè el coneixement del nucli 

familiar, amb assistència al mateix centre, permet compartir entre els professionals 

possibles problemes en el marc del seguiment de l'infant sa (detecció de possibles 

problemes emocionals o psicològics,  possibles problemes de l' àmbit familiar o altres) i 

les derivacions adequades. 

6è. Sobre això, i segons dades de l'INE, la població menor de 14 anys supera les 33.000 

persones a la nostra ciutat, una dada que, per si mateix, justifica la necessitat 

d'augmentar la dotació de professionals dedicats a l'atenció. I, en aquesta línia, la 

Societat Catalana de Pediatria (SCP) estima que la Sanitat de Catalunya necessita entre 

250 i 300 pediatres per cobrir l'assistència mèdica als infants i també per garantir una 



assistència de qualitat. Alerten, a més, que el nombre de jubilacions de pediatres és 

superior al nombre de nous professionals en formació i adverteixen que la taxa de 

reposició està per sota de l'1 per 1. Es constata per tant que la manca de pediatres a 

l'Atenció Primària és generalitzada a tot el territori català d'aquí que siguin moltes les 

plataformes creades per defensar el manteniment del pediatre als CAP's. 

7è. I en aquest punt, no es pot passar per alt que la falta de pediatres per contractar 

que al·lega la Generalitat per justificar la desatenció de la població infantil és un 

argument un tant demagògic perquè es refereix a fets consumats sense entrar en les 

causes d'aquesta situació i sense assumir que gran part de culpa li correspon a ella tant 

pel lamentable tracte econòmic i professional que han rebut i continuen rebent les i els 

pediatres (fomentant que optin per buscar feina en altres territoris o països que estiguin 

més ben valorats), com pel poc atractiu que suposa estudiar l'especialitat per als joves 

quan adverteixen el tracte que reben per part de l'Administració. 

8è. I, en aquest estat de la qüestió, apareix, gairebé de sorpresa, en dates nadalenques 

com a regal enverinat el model de pediatria que la Conselleria de Salut vol implementar 

el 2024. Un model que deixant de banda suposades bondats el cert és que, entre 

d'altres, eliminarà el/la pediatre en el 80% dels CAP de Catalunya concentrant-los en 

diversos punts i que, per suplir les enormes deficiències en aquest model de servei 

pediàtric posarà en marxa l'atenció telefònica, un augment d'infermeres pediàtriques i 

obrirà les portes a què metges de família,  exerceixin de pediatres. En resum, un model 

concebut per optimitzar la precarietat en què les decisions polítiques des de fa dècades 

han sumit la pediatria sense abordar els problemes estructurals d'aquest servei ni de la 

sanitat pública. 

9è. Sense entrar aquí a rebatre detalladament els arguments del Sr. Conseller del pla de 

la Conselleria de Salut per implementar aquest model a partir del 2024, (si bé denunciem 

que no ha comptat amb les entitats i moviments socials ni tingut en consideració les 

seves reivindicacions), convé recordar que les raons per rebutjar-lo es basen en el fet 

que es parteix de diagnòstics,  estratègies i objectius diferents. I això és el que passa. La 

pediatria és una part d'un tot anomenat sanitat pública. I es pot afirmar que la sanitat 

pública pateix mals endèmics a causa de les retallades fruit de decisions polítiques de la 

Generalitat des de fa dècades i que el model de pediatria ara proposat, és una retallada 

més. 

10. Tampoc és lloc per llistar els greuges i dades incontestables que acrediten i 

confirmen el rebuig social, però ve a col·lació recordar alguns com les insofribles llistes 

d'espera o el que després de Madrid siguem la comunitat que menys inverteix del seu 

PIB en sanitat pública, o l'augment imparable de famílies que opten per la privada al no 

rebre el servei esperat a la pública,  .................., elements que porten a qualificar, 

objectivament, amb un suspens la gestió de la Generalitat i això, sens perjudici de 

valorar l' encomiable tasca del personal sociosanitari en unes condicions pèssimes per 



manca de recursos humans i materials necessaris i rebent un menyspreu incomprensible 

com han denunciat infermeres i llevadores amb la seva vaga 

Per aquests motius, la Federació d'Associacions Veïnals de Sabadell insta el Ple de 

l'Ajuntament a adoptar els següents acords: 

a) Que, atès que els grups municipals que en el Ple de gener del 2022 van aprovar per 

unanimitat la moció presentada per la FAVSabadell, defensant la no eliminació del 

pediatre als CAP's, informin sobre aquest acord i instin els seus respectius partits al 

Parlament a ser conseqüents amb aquest, mostrat el rebuig de la ciutat de Sabadell 

al model de pediatria basat en la concentració que proposa el conseller de Sr. 

Balcells. 

b) Que, en nom d'una governança democràtica i social, instar el conseller Sr. Balcells 

que, en la presa de decisions que afectin milers de famílies, com és el cas de la 

pediatria, ha d'obrir la participació dels actors socials que des de fa dècades s'han 

convertit en els defensors a ultrança de la sanitat pública davant les retallades que 

des del poder polític s'estan perpetrant. 

c) Que aquest ajuntament, com a administració local, dins del seu àmbit competencial, 

assumeixi la seva responsabilitat en la planificació i ordenació dels serveis, com a 

administració més propera i coneixedora de la realitat del territori tal com s' ha 

vingut fent històricament en les diverses propostes de planificació, mapes sanitaris, 

plans de salut i de serveis i que en el tema de la pediatria passa necessàriament 

perquè cada CAP disposi del seu pediatre. 

d) Informar de l' acord al departament de salut de la Generalitat sí com al Sr. Balcells i 

als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya. 

e) Informar dels acords a la Confederació de Federacions Veïnals de Catalunya 

(CONFAVC), la Sindicatura de Greuges de Cataluna i de Sabadell, així com les 

organitzacions sindicals de la comarca 

No obstant això, el Ple resoldrà 

Sabadell, gener 2024 
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